



الجمهورية العربية السورية
جامعة دمشق

كلية الحقوق - قسم القانون العام

دور الاعتراض على القوانين في تحقيق التوازن بين السلطتين التشريعية والتنفيذية ﴿ دراسة تحليلية مقارنة ﴾

أطروحة أعدت لنيل درجة الدكتوراه في القانون العام

إعداد الطالبة

ريما الرفاعي

إشراف الدكتورة

جميلة مسلم الشرجي

الأستاذ في قسم القانون العام
كلية الحقوق/ جامعة دمشق

المُلخَص

يُعدّ حق الاعتراض الذي تمارسه السلطة التنفيذية على القوانين التي تقرها السلطة التشريعية واحداً من الآليات التي من شأنها أن تحقق التوازن بين السلطتين التشريعية والتنفيذية في الدولة، فلا يكفي لحسه تطبيق مبدأ الفصل بين السلطات أن تباشر كل سلطة الاختصاصات التي حددتها لها الدستور، وإنما يجب إلى جانب ذلك أن تتسلع بما يكفل لها وقف تعدي السلطات الأخرى، ومن هنا ظهرت الحاجة إلى النص على مثل هذا الحق.

لذلك فقد بات لزاماً منع السلطة التنفيذية ممثلةً في رئيس الدولة سلطات واسعة تخرج به من إطاره التقليدي المتمثل في عملية تنفيذ القوانين إلى مدى أوسع وأرجب، بحيث يكون له دور فاعل في العمل التشريعي، كدوره في الاعتراض على القوانين المحالة عليه من البرلمان، وهذا يؤدي بدوره إلى إيجاد تشريعات متكاملة تحقق الصالح العام، فضلاً عن ذلك فإنه يُعد من دون شك من المسائل المهمة، لكونه يعبر عن مظهر من مظاهر التعاون بين السلطتين التشريعية والتنفيذية في عملية سن القوانين.

الكلمات المفتاحية : رئيس الدولة، السلطة التنفيذية، السلطة التشريعية، الاعتراض

على القوانين، الاعتراض المطلق، الاعتراض النسبي، الفصل بين السلطات.

Summary

The right to veto laws is one of the basic elements that would achieve a balance between the legislative and executive powers in the state.

It is not sufficient for the good application of the principle of separation of powers that each authority exercise the powers specified for it by the constitution, but rather it must be armed with what guarantees it to stop the infringement of other authorities, hence the need to stipulate such a right.

Therefore, it has become imperative to grant the executive authority represented by the head of state broad powers that take him out of his traditional framework represented in the process of implementing laws to broader and more welcome areas so that he has an active role in legislative work such as his role in objecting to draft laws referred to him by Parliament, and this in turn leads to the creation of legislation. In addition, it is undoubtedly one of the important issues as it expresses a form of cooperation and joint contribution between the legislative and executive authorities in the process of enacting laws.

Keywords: *The Head of State - The Executive Authority - The Legislative Authority, Veto of laws - Absolute veto - Relative veto - Separation of powers.*



Syrian Arab Republic
University of Damascus
Faculty of Law
Department of Public Law

**The Role of Vetoing Legislation in Achieving A
Balance between the Legislative and Executive Powers**

﴿ Comparative Analytical Study ﴾

A Thesis Prepared For Obtaining A Master's Degree In Public Law

Prepared by the student

Rima Al-Rifai

Supervised by

Dr. Jamila Al-Sharbaji

Professor in the Department of Public Law

Faculty of Law/University of Damascus

2023 A.D

1444 A.H